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R E F E R A T  
Bestyrelsesmødet mandag den 13. december 2021,  
kl. 16.00 – 20.00, Spejdercenter Holmen, Arsenalvej 10, 
1436 København K 
 
 
Til stede: Flemming Torp, Flemming Larsen, Torben Meldgaard, Leif Nielsen (til kl. Ca. 18.30), Helle 
Stuart, Kirsten Skovsby, Annesofie Bjerre, Mogens Kirkeby, René Bokær, Jacob Jensen, Niels-
Christian Levin Hansen.  
 
Til stede fra sekretariatet: Winni Grosbøll, Torbjørn Eriksen, Jakob Simonsen (punkt 3), Claus 
Andersen (online, punkt 2) samt Astrid Bjørg Mortensen (referent). 
 
 
1. Godkendelse af dagsorden (NLH) 
 
2. Økonomi og regnskab 

a) Forholdet mellem egenkapital og omsætning (CAD + WG) – LUKKET PUNKT 
b) Godkendelse af revideret budget 2022 (CAD + WG) 
c) Godkendelse af budget 2023 (CAD + WG) 

 
3. Tilskudsforvaltning 

a) Spillehalsmidler til lokale friluftsforeninger 2021 (SIM) 
b) Coronahjælpepulje til friluftsforeninger 2021 (SIM + WG) 
c) Ændring i praksis for afregningsfrist for tilskud fra Udlodningsmidler til Friluftsliv (SIM) 
d) Resultat af udbud under Udlodningsmidler til Friluftsliv af analyse af booking af primitive 

overnatningspladser (SIM) - LUKKET BILAG 
e) Indstillinger om tilskud og afslag Udlodningsmidler til Friluftsliv 71. fordeling, 3. uddeling –

puljen ”Friluftsliv, trivsel og meningsfulde fællesskaber” (SIM) - LUKKET BILAG 
f) Indstillinger om tilskud og afslag Udlodningsmidler til Friluftsliv 71. fordeling, 3. uddeling - 

basispuljer (SIM) - LUKKET BILAG 
 
4. Friluftsrådets lokale arbejde 

a) Evaluering af Lokalbestyrelsesseminaret 12.-13. november 2021 (HST) 
b) Rollefordeling - relationen mellem Friluftsrådets bestyrelse og lokalbestyrelser (HST) 
 

5. Konkrete sager 
a) Indsats i forbindelse med evaluering af Udlodningsloven (NLH + WG)  
b) Rammer for Friluftsrådets deltagelse i Naturmødet, Folkemødet med flere i 2022 (WG) 
c) Projektudvikling (ABM) - LUKKET BILAG 
d) Friluftsrådets arbejde med naturnationalparker og urørt skov (ASB, FOT + TOE) 

 
6. Nyt fra bestyrelsesudvalg 

a) Indstilling til nyt format for generalforsamling 2022 fra Udvalget for aktivt og attraktivt 
foreningsliv (MKI, ASB + HST) 

  



 
 
 
 
7. Nyt fra Friluftsrådets programmer og projekter  

a) Opdateret koncept for Mærkningsordningen Danske Naturparker (JAC, TME + FLA + TOE) 
b) Ansøgning om optagelse af Pilotnaturpark Ådalen i Mærkningsordningen Danske 

Naturparker (FLA) 
c) Genmærkning af Naturpark Mølleåen i Mærkningsordningen Danske Naturparker (FLA) 

 
8. Meddelelser  

a) Nyt fra formandskabet (NLH, JAC, ASB) 
b) Nyt fra direktionen (WG+ TOE) 

 
9. Eventuelt  
 
  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021 

Punkt 1 på dagsordenen 

 

 
 
 

Godkendelse af dagsorden 
 
 

 
Beslutning  
 
Der blev efterspurgt en læsevejledning til bestyrelsesmaterialets mange siders bilag. Dette drøftes i 
forbindelse med evaluering af bestyrelsens arbejde på efterfølgende bestyrelsesmøde.  
 
Dagsordenens punkt 3 blev flyttet frem før punkt 2.  
 
Dagsordenen blev godkendt.  

  

 



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 2 b på dagsordenen 

 
 
 
 

Godkendelse af revideret budget 2022 
 
Resume: Udkast til det korrigerede budget for 2022 udviser et underskud på 831.000 kr. mod det 
oprindelige budget, der udviste et overskud på 3.000 kr.  
 
Underskuddet er øget med 163.000 kr. i forhold til det korrigerede budget, der blev præsenteret på 
bestyrelsesmødet den 26. oktober 2021.  
 
Omsætningen udgør 33,3 millioner kr. hvilket er en stigning på 2,0 millioner kr. i forhold til det 
korrigerede budget, der blev præsenteret på bestyrelsesmødet den 26. oktober 2021. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Punkt 2 b, bestyrelsesmødet 26. oktober 2021. 
 
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll og Claus Andersen, 29. november 2021. 
 
Bilag:  
 

• Korrigeret budget 2022 og budget 2023.  
 

• Sammenligning af budget 2022 og korrigeret budget 2022. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen vedtager budget for 2022. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
I forhold til det korrigerede budget for 2022, der blev præsenteret på bestyrelsesmødet den 26. 
oktober 2021, er der indarbejdet nedenstående ændringer, som bevirker, at det samlede underskud 
øges med 163.000 kr. Ændringerne er indarbejdet sådan, at budgetforslaget for 2022 lever op til 
anbefalingen om, at egenkapitalen holdes på et niveau, som ligger mellem 30-40 procent af årets 
omsætning (jævnfør dagsordenens punkt 2 a) 
 
Øgede indtægter (+ 220.000 kr.): 

• Højere driftstilskud og kontingentindtægter med 220.000 kr. Pristalsreguleringen er hævet 
fra 1 procent til 2,5 procent (lige nu er nettoprisindekset steget med 3,2 procent fra december 
2020 til oktober 2021, men fra oktober 2020 til oktober 2021 er stigningen kun på 2,6 
procent).  

 
Følgende udgifter er indarbejdet (- 513.000 kr.): 

• Ekstra lønninger til Grøn Skole afsat med 168.000 kr. på grund af stigende antal medlemmer 
og derfor behov for større arbejdsindsats. 

• Kløverstier lønninger er afsat med 45.000 kr. i overensstemmelse med bestyrelsesbeslutning. 
• Tidligere indarbejdet besparelse på 150.000 kr. til lokale Friluftsråd er fjernet.  
• Tidligere indarbejdet besparelse på personaleudgifter er reduceret med 150.000 kr. 

 
Følgende besparelser er indarbejdet (+ 130.000 kr.): 

 



• Lønninger fællesomkostninger er reduceret med 120.000 kr. Fordelt til Grøn Skole og Kløver-
stier. (opprioriteringen af Grøn Skole og Kløverstier er derved delvist finansieret ved 
omprioritering af eksisterende medarbejdertimer) 

• Øvrige småreguleringer på basis drift 10.000 kr. 
 
Projektindtægter og projektudgifter er forøget med 2.000.000 kr. til kommende projekter, der ikke er 
bevilliget endnu, men som er ansøgt ved udgangen af 2021. 
 
Korrigeret budget 2022 i forhold til budget 2022 
 
I bilag 2 sammenlignes oprindelige budget for 2022 og korrigeret budget for 2022. Der er skrevet 
kommentarer til ændringer på mindst 50.000 kr.  
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
Tidsplan  
 
 

Beslutning  
 
Bestyrelsen vedtog budget for 2022. 
 
 

 
  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 2 c på dagsordenen 

 
 
 
 

Godkendelse af budget 2023 
 
Resume:  Budget 2023 udviser et underskud på 291.000 kr. med en omsætning på 32,5 millioner kr. 
Resultatet er forbedret med 211.000 kr. i forhold til præsentation på bestyrelsesmødet 26. oktober 
2021.  
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Punkt 2 c, bestyrelsesmødet 26. oktober 2021. 
  
Udarbejdet af, dato:  Winni Grosbøll og Claus Andersen, 29. november 2021. 
 
Bilag:  
 

• Korrigeret budget 2022 og budget 2023. (Vedlagt under punkt 2 b). 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen indstiller budget for 2023 til generalforsamlingens godkendelse. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Budget 2023 udviser et underskud på 291.000 kr. og en omsætning på 32,5 millioner kr.  
 
I forhold til præsentationen på bestyrelsesmødet den 26. oktober 2021 er der foretaget en 
pristalsregulering af driftstilskud og kontingenter i 2022 med 2,5 procenter (se punkt 2 b), og det har 
en afledt effekt på indtægterne i 2023. Indtægterne er forhøjet med 225.000 kr.  
 
Der er en teknisk tilpasning af overførte fællesomkostninger med 14.000 kr.  
 
Budget 2023 er stort set udarbejdet som en passiv fremskrivning af korrigeret budget 2022, hvor 
indarbejdede besparelser i 2022 forsættes i 2023, idet følgende forhold er indarbejdet: 

• Fire projekter afsluttes i 2022. Der skal derfor udvikles nye projekter for at imødegå et større 
omsætningstab.  

• Der er medtaget uspecificerede projektindtægter i 2023 med 6,0 millioner kr. 
• De uspecificerede projekter forventes at dække lønninger for 3,0 millioner kr. 
• FEE har opsagt deres leje af Scandiagade 2. sal til 31. december 2022. Der er forudsat en 

indtægt på 400.000 kr. på genudlejning af 2. sal i Scandiagade.  
• Under Lokale Friluftsråd er der afsat 200.000 kr. til det lokale arbejde i forlængelse af 

erfaringsopsamlingen af den nye struktur i de Lokale Friluftsråd. Beløbet er tilsvarende 
reduceret på politisk indsats. 

• Under politisk indsats er 100.000 kr. øremærket til blåt friluftsliv.  
 

 
 

 
 
 
Økonomi og resurser 

 



 
 
 
Tidsplan  
 
Budget 2023 indarbejdes derefter i årsrapporten for 2021, der præsenteres for bestyrelsen på 
bestyrelsesmødet den 22. marts 2022. 
 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen besluttede at indstille budget for 2023 til generalforsamlingens godkendelse. 
 
 

  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 3 a på dagsordenen 

 
 
 

Spillehalsmidler til lokale friluftsforeninger  
 
Resume: Rigsrevisionen har gennemført stikprøvekontrol af Friluftsrådets Lokalforeningspulje 
(Spillehalsmidlerne) på et møde i Friluftsrådets sekretariat torsdag den 25. november 2021. 
Kontrollen er et led i en gennemgang af seks af Miljøministeriets tilskudsordninger. Rigsrevisionens 
gennemgang af de seks puljer afrapporteres sammenhængende i starten af 2022. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Punkt 10, bestyrelsesmødet 3. september 2021. 
  
Udarbejdet af, dato: Rikke Damm og Jakob Simonsen, den 29. november 2021. 
 
Bilag: Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt.  
 
Indstilling  
 
Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 
 
Sagsfremstilling 
 
Rigsrevisionen har gennemført stikprøvekontrol af en række af Miljøministeriets puljer, herunder 
Friluftsrådets Lokalforeningspulje (Spillehalsmidlerne). Kontrollen blev gennemført via en 
gennemgang af en udtrukket bevilling, som blev gennemgået med hensyn til sagsgang, 
behandlingsgrundlag og udbetaling af tilskud på et møde i Friluftsrådets sekretariat torsdag den 25. 
november 2021.  
 
Den aktuelle sag var udtrukket på basis af udbetalinger fra puljen i 2021. Bevillingen blev givet i 
forbindelse med den første uddeling af puljen, som fandt sted 2019. 
 
Fra Friluftsrådet deltog Rikke Damm og Jakob Simonsen i mødet. Ud over Rigsrevisionen og 
Friluftsrådet deltog Miljøstyrelsen (tilsynsmyndighed) i mødet. På mødet blev der blandt andet spurgt 
ind til sagsbehandlingens vurderinger i forhold til puljens formål, dokumentation af 
beslutningsgangen, afrapportering af bevillingen, vurdering af opnåede resultater, 
regnskabsgennemgang, kreditering af puljen med mere. 
 
Det er tilskudsadministrationens opfattelse, at der blev redegjort tilfredsstillende for puljens 
administration, som er rammesat af Miljøstyrelsens delegationsbrev af 16. november 2018. Puljen 
administreres jævnfør den politiske aftaletekst for ”så lave administrationsomkostninger som 
muligt”, i praksis tre procent af uddelingen på 2,5 millioner kr., svarende til 75.000 kr.  
 
 
Økonomi og resurser 
 
Tidsplan  
 
Rigsrevisionens gennemgang af de seks af Miljøministeriets tilskudsordninger afrapporteres 
sammenhængende i starten af 2022. 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 

 



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 3 b på dagsordenen 

 
 
 

Coronahjælpepulje til friluftsforeninger 2021 
 
Resume: På foranledning af blandt andet Friluftsrådet har regeringen afsat 3,5 millioner kr. til 
Corona-kompensation til friluftslivets foreninger. Friluftsrådet administrerer puljen i lighed med den 
pulje på 2,5 millioner kr., som blev uddelt i august 2020. Midlerne forventes uddelt til foreningerne i 
løbet af marts/april 2022. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling:  
  
Udarbejdet af, dato: Jakob Simonsen, 3. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt.  
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Regeringen med støttepartier har afsat 3,5 millioner kr. til Corona-kompensation til friluftslivets 
foreninger. Friluftsrådet administrerer puljen i lighed med de 2,5 millioner kr., som blev uddelt i 
august 2020. 
 
Miljøstyrelsen sender delegationsbrev om vilkår og rammer for puljen til Friluftsrådet i løbet af uge 
49/2021.  
 
Puljen forventes at kunne lanceres i januar 2022, med ansøgningsfrist på cirka én måned og 
forventet uddeling i marts/april 2022. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
Tidsplan  
 
Puljen forventes at kunne lanceres i januar 2022, med uddeling i marts/april 2022. 
 
 

Beslutning  
 
Winni Grosbøll orienterede om blandt andet om, at udkast til delegationsbrev netop er modtaget. 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
 

 



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  

Punkt 3 c på dagsordenen 
 

 

Ændring i praksis for afregningsfrist for tilskud fra Udlodningsmidler til 
Friluftsliv 
 
Resume: Det foreslås at ændre praksis for afregningsfrist for projekttilskud fra Udlodningsmidler til 
Friluftsliv, således at projekter med komplicerede vilkår, der gør, at etableringsfasen kan trække ud, 
kan gives bedst mulige betingelser. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling:  
  
Udarbejdet af, dato: Jakob Simonsen, den 30. november 2021. 
 
Bilag:  
 

• Procedurer og retningslinjer for sagsbehandlingen, revideret 13. december 2021. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen beslutter, at den nuværende formulering i forvaltningsgrundlaget for Udlodningsmidler 
til Friluftsliv: 
 
”Tilskudsbevillinger gælder i tre år fra bevillingsdato, og kan normalt forlænges op til fem år på 
anmodning. Ved projekttilskud på over to millioner kr. kan der forlænges op til syv år på anmodning.”  
 
Erstattes med følgende formulering, som indgår i Friluftsrådets procedurebestyrelse: 
 
”Bevillinger gælder normalt i tre år fra bevillingsdato, og kan normalt forlænges op til og med det 
femte år efter bevillingsdato på anmodning. Såfremt der kan redegøres for særlige omstændigheder, 
som forsinker projektet, kan der opnås dispensation herfra, i et år ad gangen. Det kræver 
godkendelse af en tidsplan, som sandsynliggør, at projektet vil kunne færdiggøres inden for den 
ændrede tidsfrist.” 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Bestyrelsen har tidligere vedtaget følgende vedrørende afregningsfrist for projekttilskud fra 
udlodningsmidlerne1: 
 
”Tilskudsbevillinger gælder i tre år fra bevillingsdato, og kan normalt forlænges op til fem år på 
anmodning. Ved projekttilskud på over to millioner kr. kan der forlænges op til syv år på anmodning.” 
 
Tilskudsgrænsen på to millioner kr. er arbitrært lagt ud fra en betragtning om, at store projekter kan 
være mere komplekse og kræve længere etableringsperiode end små. 
 

 
1 Jævnfør ”Forvaltningsmæssige rammer for Friluftsrådets uddeling af Udlodningsmidler til 
Friluftsliv”, vedtaget på bestyrelsesmødet den 12. december 2018, punkt 9 a. 

 



Imidlertid har administrationen eksempler på, at også projekter med mindre tilskud kan have rimelige 
begrundelser for at ville forlænge bevillingen. Typisk handler det om en kombination af 
projektændringer, indhentelse af tilladelser samt yderligere fondssøgning. 
 
På henvendelse har Lokale og Anlægsfonden oplyst, at den ikke opererer med egentlig udløbsdato 
på større projekter, men anlægger en rimelighedsbetragtning vedrørende anmodning om forlængelse 
af bevillingsfrist. 
 
Udlodningsadministrationen forslår på denne baggrund, at følgende formulering gøres gældende: 
 
”Bevillinger gælder normalt i tre år fra bevillingsdato, og kan normalt forlænges op til og med det 
femte år efter bevillingsdato på anmodning. Såfremt der kan redegøres for særlige omstændigheder, 
som forsinker projektet, kan der opnås dispensation herfra, i et år ad gangen. Det kræver 
godkendelse af en tidsplan, som sandsynliggør, at projektet vil kunne færdiggøres inden for den 
ændrede tidsfrist.” 
 
Formuleringen er indsat i bilagte dokument og fremhævet med gult. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
Gøres gældende fra den 14. december 2021. 
 
 

Beslutning  
 
Bestyrelsen besluttede, at følgende formulering skrives ind i Friluftsrådets procedurebestyrelse: 
 
”Bevillinger gælder i tre år fra bevillingsdato, og kan normalt forlænges op til og med det femte år 
efter bevillingsdato på anmodning. Såfremt der kan redegøres for særlige omstændigheder, som 
forsinker projektet, kan der opnås dispensation herfra, i et år ad gangen. Det kræver godkendelse af 
en tidsplan, som sandsynliggør, at projektet vil kunne færdiggøres inden for den ændrede tidsfrist.” 
 
 

  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 3 d på dagsordenen 

 
 
 
 

Tilskud til analyse af booking af primitive overnatningspladser 
 
Resume: Friluftsrådet har stillet 250.000 kr. af Udlodningsmidler til Friluftsliv til rådighed for en 
analyse af muligheder og vilkår for at etablere et landsdækkende ikke-kommercielt bookingsystem 
for primitive overnatningspladser. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Punkt 8 a, bestyrelsesmødet 26. oktober 2021.  
  
Udarbejdet af, dato: Jakob Simonsen, den 6. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• Liste af den 6. december 2021 over behandlede ansøgninger, 71. fordeling, 3. uddeling  
(afslag side 6 og tilskud side 26), (LUKKET BILAG) 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen bevilger 247.200 kr. til ansøgningen sagsnr. 111128 - Bookingsystem primitive 
overnatningspladser, Seismonaut A/S. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Friluftsrådet har per ansøgningsfristen den 22. november 2021 modtaget fire ansøgninger om tilskud 
fra Udlodningsmidler til Friluftsliv til en analyse af vilkår for booking af primitive overnatningspladser.  
 
Administrationen har vurderet ansøgningerne på baggrund af kriterier om ansøgers kvalifikationer, 
opgaveforståelse, metode til løsning af opgaven, hastighed for løsning af opgaven og pris. 
 
Der er efter modtagelse af ansøgninger stillet uddybende spørgsmål til tre af de fire ansøgere i en 
kvalificeringsrunde.  
 
De fire ansøgeres score er opstillet i skemaet nedenfor: 
 

 
 
Administrationen indstiller på denne baggrund ansøgningen fra Seismonaut A/S til tilskud. 
 

 

 

Score (1-5, hvor 5 
er bedst) 

Kvalifikation Opgaveforståelse  Metode  Hastighed Pris  Samlet 

Seismonaut A/S 5 5 5 5 3 23 
rjohnsen ApS 4 4 3 3 3 17 
Oxford Research 5 4 4 4 3 20 
Moos-Bjerre A/S 4 2 3 4 3 16 

 



Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
Analysen ventes tilendebragt og afrapporteret i løbet af marts 2022. 
 
 

Beslutning  
 

Bestyrelsen besluttede at bevilge 247.200 kr. til ansøgningen sagsnr. 111128 - Bookingsystem 
primitive overnatningspladser, Seismonaut A/S. 
  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 3 e på dagsordenen 

 
 
 
 

Tilskud og afslag Udlodningsmidler til Friluftsliv 71. fordeling, 3. 
uddeling – puljen ”Fælleskaber, trivsel og meningsfulde fælleskaber” 
 
Resume: Sekretariatet indstiller hermed tilskud og afslag til ansøgninger under puljen ”Friluftsliv, 
trivsel og meningsfulde fællesskaber” modtaget til fristen den 1. oktober 2021. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling:  
  
Udarbejdet af, dato: Jakob Simonsen og Rikke Damm, den 6. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• Liste af den 6. december 2021 over behandlede ansøgninger, 71. fordeling, 3. uddeling  
(afslag side 3-5 og tilskud side 20-25), (LUKKET BILAG) 
 

• Uddybende beskrivelser af målsætninger, leverancer med videre vedrørende ansøgninger, 
som er indstillet til tilskud. (LUKKET BILAG) 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen godkender indstillinger om tilskud og afslag til ansøgninger under puljen ”Friluftsliv, 
trivsel og meningsfulde fællesskaber”, jævnfør liste over behandlede sager i 71. fordeling, 3. uddeling 
(side 3-5 og 20-25). 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Bestyrelsen besluttede på mødet den 22. marts 2021 at afsætte en ramme på i alt 10 millioner kr. af 
Udlodningsmidler til Friluftsliv til en pulje, der har til formål at udvikle og forankre 
civilsamfundsorganisationers brug af friluftsliv til at fremme udsatte borgeres trivsel gennem 
meningsfulde fællesskaber i naturen. 
 
Puljen støtter projekter, der bruger friluftsliv til at fremme trivsel og skabe meningsfulde fællesskaber 
hos udsatte befolkningsgrupper. Der er særligt fokus på ensomme ældre og psykisk sårbare unge.  
 
Projekterne skal være organiseret som et samarbejde mellem en civilsamfundsorganisation og 
mindst én anden organisation eller offentlig aktør, for eksempel en offentlig myndighed (kommune, 
statslig styrelse eller sundhedssektor). 
 
Der kan søges om tilskud på mellem 500.000 kroner og to millioner kroner. 
 
Puljen blev åbnet den 17. juni 2021 havde ansøgningsfrist den 1. oktober 2021, hvor der i alt indkom 
18 ansøgninger med et samlet ansøgt beløb på 18,1 millioner kr. 
 
Alle ansøgninger til puljen er nu behandlet af administrationen.  
 
Sekretariatet indstiller hermed de i alt 18 ansøgninger, heraf 6 tilsagn og 12 afslag. 

 



 
Fordelingen af modtagne og behandlede ansøgninger ser ud som følger: 
  

Tema Antal 
ansøgninger 

71. fordeling, 3. 
uddeling 

Indstillet (kr.) Afsat 
beløbsramme 
(kr.) Antal 

tilsagn 
Antal 
afslag 

 
Friluftsliv, trivsel og 
fællesskaber 

18  * 6  * 12 * 7.698.700 10.000.000 

      
Total 18 6 12 7.698.700 10.000.000 

* Indstillet på bestyrelsesmødet den 13. december 2021. 
 
Det samlede indstillede beløb er 7.698.700 kr. og tilsagnsprocenten er 33. 
 
I bilag 2 ses uddybende beskrivelser af målsætninger, leverancer med videre vedrørende de 6 
ansøgninger, som er indstillet til tilskud. 
 
Afklaring af habilitet 
Bestyrelsens medlemmer forholder sig individuelt til egen habilitet i forhold til de indstillede sager, 
jævnfør bilagte liste over behandlede sager. 
 
Bestyrelsens kommentarer til indstillede sager i øvrigt 
Bestyrelsens spørgsmål og kommentarer til de indstillede sager. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
 
 

Beslutning  
 
Jacob Jensen erklærede sig inhabil i behandlingen af sagsnummer 111117: Naturligvis – livsglæde i 
seniorlivet. 
 
Bestyrelsen godkendte indstillinger om tilskud og afslag til ansøgninger under puljen ”Friluftsliv, 
trivsel og meningsfulde fællesskaber”, jævnfør liste over behandlede sager i 71. fordeling, 3. uddeling 
(side 3-5 og 20-25). Det blev bemærket, at det bør undersøges om puljen er nået bredt nok ud til 
relevante organisationer. 
 
 

  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 3 f på dagsordenen 

 
 
 
 

Tilskud og afslag Udlodningsmidler til Friluftsliv 71. fordeling, 3. 
uddeling - Basispuljer 
 
Resume: Sekretariatet indstiller hermed tilskud og afslag til projekter for ansøgninger på over 
100.000 kr. under basispuljen ”Flere ud i naturen”. Ansøgninger til og med 100.000 kr. under denne 
pulje - samt de to øvrige faste puljer ”Fordybelse i naturen” og ”Sammen i naturen” - vil blive 
behandlet på møde i Bevillingskomitéen den 8. december 2021. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling:  
  
Udarbejdet af, dato: Jakob Simonsen og Rikke Damm, den 6. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• Liste af den 6. december 2021 over behandlede ansøgninger på over 100.000 kr., 71. 
fordeling, 3. uddeling (afslag side 1-2 og tilskud side 7-19), (LUKKET BILAG) 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen tager formanden for bevillingskomiteens beretning om behandlingen af ansøgninger på 
op til og med 100.000 kr. til orientering. 
 
Bestyrelsen godkender indstillinger om tilskud og afslag til ansøgninger på over 100.000 kr. under 
basispuljen ”Flere ud i naturen”, jævnfør liste over behandlede sager i 71. fordeling, 3. uddeling. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Bestyrelsen besluttede på mødet den 22. marts 2021 at afsætte en ramme på i alt 17 millioner kr. af 
Udlodningsmidler til Friluftsliv til uddeling under følgende tre kernetemaer: 
 
Flere ud i naturen: En pulje på i alt otte millioner kr. til projekter, der gennem fysiske tiltag opfylder 
mindst én af nedenstående målsætninger: 
 

• forbedrer adgangsforholdene på et naturområde 
• skaber nye muligheder for friluftsaktivitet i et naturområde, eller 
• synliggør lokale friluftsmuligheder, så det er nemt at finde vej ud i naturen.  

 
Der kan søges om tilskud på mellem 20.000 og 300.000 kr. 
 
Sammen i naturen: En pulje på i alt seks millioner kr. til projekter, der skaber nye, lokale tilbud om 
friluftsaktiviteter i et fællesskab med andre. Der skal være tale om aktiviteter, der er nye for den 
ansøgende organisation, eller projekter som inviterer nye målgrupper ind i fællesskabet omkring 
friluftsaktiviteter. 
 
Der kan søges om tilskud på mellem 20.000 og 100.000 kr. 
 

 



Fordybelse i naturen: En pulje på i alt tre millioner kr. til projekter, der formidler naturen og styrker 
naturforståelsen for specifikke målgrupper. 
 
Der kan søges om tilskud på mellem 20.000 og 100.000 kr. 
 
De tre puljer havde ansøgningsfrist den 1. september 2021, hvor der i alt indkom 177 ansøgninger 
med et samlet ansøgt beløb på 18,6 millioner kr. 
 
Alle ansøgninger til de tre puljer er nu behandlet af administrationen.  
 
Alle ansøgninger om støtte til og med 100.000 kr. behandles på møde i bevillingskomiteen den 8. 
december 2021. 
 
Sekretariatet indstiller hermed de i alt 50 ansøgninger, hvor der søges mere end 100.000 kr. Dertil 
kommer ansøgninger sagsnr. 111071 og 111074 - Dansk Vandrelaug, hvor formand for 
Udlodningsudvalget, Flemming Larsen, har erklæret sig inhabil i forhold til behandlingen, og 
ansøgningerne derfor skal behandles af bestyrelsen.  
 
Der indstilles i alt 44 tilsagn og otte afslag. 
 
Fordelingen af modtagne og behandlede ansøgninger ser ud som følger: 
  

Tema Antal 
ansøgninger 

71. fordeling, 3. 
uddeling 

Indstillet (kr.) Afsat 
beløbsramme 
(kr.) Antal 

tilsagn 
Antal 
afslag 

 
Sammen i naturen 33  ** 18  ** 15 ** 729.400 6.000.000 
Fordybelse i naturen 46  ** 33 ** 13  ** 

1.395.200 
3.000.000 

Flere ud i naturen  8.000.000 
 Over 100.000 kr. 50  * 42  * 8 * 7.369.500  
 T.o.m. 100.000 

kr. 
48  ** 40  ** 8 ** 2.035.750  

Total 177 133 44 11.529.850 17.000.000 
* Indstillet på bestyrelsesmødet den 13. december 2021. 
** Indstillet på møde i Bevillingskomiteen (med undtagelse af sagsnr. 111071 og 111074). 
 
Det samlede indstillede beløb er 7.459.500 kr. og tilsagnsprocenten er 84. 
 
Afklaring af habilitet 
Bestyrelsens medlemmer forholder sig individuelt til egen habilitet i forhold til de indstillede sager, 
jævnfør bilagte liste over behandlede sager. 
 
Bestyrelsens kommentarer til indstillede sager i øvrigt 
Bestyrelsens spørgsmål og kommentarer til de indstillede sager. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
Tidsplan  
 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen tog formanden for bevillingskomiteens beretning om behandlingen af ansøgninger på 
op til og med 100.000 kr. til orientering. 



 
Formanden for bevillingskomiteen erklærede sig inhabil i sagsnummer 111074 samt 111071, hvorfor 
sagerne blev behandlet af bestyrelsen.  
 
Bestyrelsen fandt ikke grundlaget for behandling af sagsnummer 110955 tilstrækkelig belyst. 
Bestyrelsen ønskede særligt sagen bedre belyst i forhold til ansøgning om tilskud til tinglysning mv. 
til at forbinde to stiforløb, inden bestyrelsen træffer afgørelse. 
 
Bestyrelsen godkendte øvrige indstillinger.  
 
Bestyrelsen godkendte desuden indstillinger om tilskud og afslag til ansøgninger på over 100.000 kr. 
under basispuljen ”Flere ud i naturen”, jævnfør liste over behandlede sager i 71. fordeling, 3. 
uddeling. 
 
 

  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 4 a på dagsordenen 

 
 
 

Evaluering af Lokalbestyrelsesseminaret 12 -13. november 2021 
 
Resume: Den 12-13. november 2021 afholdtes lokalbestyrelsesseminar for de aktive i de lokale 
friluftsråd. Formålet med seminaret er at sikre politisk sammenhæng og dialog mellem det lokale, 
regionale og nationale niveau i Friluftsrådet. Cirka 90 deltog fra de lokale friluftsråd, bestyrelsen og 
sekretariatet. Regionskontaktudvalget evaluerer seminaret på deres møde 7. december 2021. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling:  
  
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll, den 2. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt.  
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen kommer med input til evalueringen.  
 
 
Sagsfremstilling 
 
Formålet med lokalbestyrelsesseminaret er at sikre politisk sammenhæng og dialog mellem det 
lokale, regionale og nationale niveau i Friluftsrådet. 
 
Årets lokalbestyrelsesseminar var bygget op med et program bestående af en dag med drøftelse af 
arbejdet i de lokale friluftsråd, samarbejdet på tværs af organisationen, nye medier, proaktiv 
interessevaretagelse og drøftelser om, hvordan vi kan styrke det organisatoriske arbejde i 
fællesskab. 
 
Lørdagen tog udgangspunkt i strategien og politiske emner som natur, adgang, børn og unge og ny i 
Friluftsrådet. Der var også sociale indslag som logobanko og festmiddag, samt mulighed for 
networking i de indlagte pauser. 
 
Sekretariatet har i deres evaluering peget på fem pinde, som vi mener bør arbejdes med frem mod 
det næste lokalbestyrelsesseminar i 2023: 
 

- Programmets tema, workshops og oplæg skal fastlægges før der sendes invitationer ud, så 
det gøres mere overskueligt, hvad deltagerne kan forvente af de to dage og så tilmeldinger til 
workshops med videre sker i samme invitation. 

- Vi skal forsøge at ”komme ud i virkeligheden”, hvor Friluftsrådet har gjort en forskel. 
Eksempelvis ved at det lokale friluftråd viser gode samarbejder eller projekter frem, i 
nærheden af hvor seminaret afholdes. Der bør indlægges en halv dag i programmet, hvor vi 
kommer uden for.  

- Der skal tænkes i langt mere involverende formater. Ikke så mange oplæg fra sekretariatet, 
men mere inddragelse, gruppearbejde og dialog blandt deltagerne.  

- Facilitering af workshoppene skal styrkes.  
- Bestyrelsen bør tænkes ind med en større rolle, sådan at båndene mellem de lokale 

friluftsråd og bestyrelsen styrkes, både fagligt og socialt. 

 



Regionskontaktudvalget evaluerer lokalbestyrelsesseminaret på deres møde 7. december 2021. Der 
er i nyhedsbrev gjort opmærksom på denne dato, sådan at kommentarer mm kan nå at komme med 
på drøftelsen i Regionskontaktudvalget. 

 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
 
 

Beslutning  
 
Bestyrelsen evaluerede seminaret for lokale friluftsråd i november 2021. Der er enighed om, at det er 
et meget vigtigt møde og godt at mødes med alle.  
 
Derudover kom følgende input og refleksioner, der tages med til planlægning fremover:  

• Mødet mellem formænd og bestyrelsen fungerede ikke som ramme om en konstruktiv dialog  
• På seminaret var der (for) mange programpunkter og skift, der skal være tid til netværk og 

refleksion over indholdet. 
• Der bør være mere debat end oplæg. Det er godt med plads til politiske drøftelser af det, der 

rører sig ude i landet. 
• Bestyrelsen kan godt blive involveret mere i planlægningen. 
• Godt at mødes med repræsentanterne i de lokale Friluftsråd og få tid til snak. Illustration af 

den brede spændvidde i interesser.  
• Der bør vælges mødeformer, der sikrer at flest mulige kommer til orde - fx mindre grupper i 

stedet for plenumdrøftelser. 
 
  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 4 b på dagsordenen 

 
 
 

Rollefordeling - relationen mellem Friluftsrådets bestyrelse og 
lokalbestyrelserne 
 
Resume: For at styrke Friluftsrådets position på det national- og lokalpolitiske niveau, er det vigtigt, 
at der er en stærk relation mellem Friluftsrådets bestyrelse og de lokale friluftsråd. For at sikre og 
styrke relationen mellem Friluftsrådets bestyrelse og de lokale friluftsråd, og som led i den fulde 
implementering af Friluftsrådets lokale struktur, opdateres notatet, der beskriver relationen mellem 
Friluftsrådets bestyrelse og de lokale friluftsråd.  
 
Strategisk ophæng: Friluftsrådets mål er at skabe bedre mulighed for friluftsliv for alle. Visionen er 
friluftsliv for alle i en rig natur og på et bæredygtigt grundlag.  
 
Seneste behandling: Punkt 2 d, bestyrelsesmødet 3. september 2021. 
  
Udarbejdet af, dato: Helle Stuart og Simone Staudt Vollmond, 22. november 2021. 
 
Bilag:  
 

• Bilag 1 – Relationen mellem Friluftsrådets bestyrelse og de lokale friluftsråd. 
 

 
Indstilling  
 
Friluftsrådets bestyrelse godkender ordlyd og indhold for notatet ”Relationen mellem Friluftsrådets 
bestyrelse og de lokale friluftsråd”. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
For at styrke Friluftsrådets position på det national- og lokalpolitiske niveau er det vigtigt, at der er 
en stærk relation mellem Friluftsrådets bestyrelse og de lokale friluftsråd. For at sikre og styrke 
relationen mellem Friluftsrådets bestyrelse og de lokale friluftsråd, og som led i den fulde 
implementering af Friluftsrådets lokale struktur, opdateres notatet, der beskriver relationen mellem 
Friluftsrådets bestyrelse og de lokale friluftsråd.  
 
Til bestyrelsesmødet den 3. september 2021 drøftede Friluftsrådets bestyrelse notatet for den 
gensidige varetagelse af relationen mellem Friluftsrådets bestyrelse og de lokale friluftsråd. 
Bestyrelsen besluttede, at notatet skulle opdateres, hvorefter notatet har været til behandling i 
Regionskontaktudvalget den 6. oktober 2021, samt til formandsmødet på lokalbestyrelsesseminaret 
den 12. november 2021.  
 
Af referatet fra sidstnævnte fremgår, at formændene for de lokale Friluftsråd ikke ønsker ændringer 
til notatet, der beskriver relationen mellem Friluftsrådets bestyrelse og de lokale Friluftsråd (bilag 1). 
Således konkluderes følgende:  

 
”Hvis notatets ordlyd skal følges i sin helhed, vil det kræve en meget tæt kontakt imellem 
lokalformanden og det tilknyttede bestyrelsesmedlem. Og det var der ingen der troede på 
– selv om de forskellige lokalråd havde oplevet kontakten meget forskelligt. Vi var enige 
om at notatet ikke behøver at blive ændret, da det alligevel er de enkelte formænd der 
tilpasser kontakten til bestyrelsesmedlemmet. Der var enighed om at kontakten i det 
mindste skulle bestå i deltagelse i årsmødet, så det ikke kun var bestyrelsen, men hele 

 



årsmødet der fik oplysninger om Friluftsrådets bestyrelses arbejde. De fleste fik i 
dagligdagen ikke hjælp fra det tilknyttede bestyrelsesmedlem, men fra sekretariatet.”   

 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
 
 

Beslutning  
 

 
Friluftsrådets bestyrelse godkendte ordlyd og indhold for notatet ”Relationen mellem Friluftsrådets 
bestyrelse og de lokale friluftsråd”. 
 
Der er opmærksomhed på, at de lokale friluftsråd ønsker tættere samspil med de tilforordnede 
bestyrelsesmedlemmer. Der skal derfor være en forventningsafstemning med hver enkelt lokalråd.  
 
Bestyrelsen vil i forlængelse af evalueringen af den lokale struktur drøfte forholdet og samspillet 
mellem de politiske indsatser og initiativer på centralt og lokalt niveau med henblik på styrket 
koordination og samspil.  

 

  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 5 a på dagsordenen 

 

 
 

 
Indsats i forbindelse med evaluering af Udlodningsloven 
 
Resume: Der gives en mundtlig status for arbejdet med revision af Udlodningsloven.  
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Punkt 4 d, bestyrelsesmødet 26. oktober 2021. 
  
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll, 4. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt.  
 
 
Indstilling  
 
Bestyrelsen tager den mundtlige orientering til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Det er aftalt, at bestyrelsen orienteres mundtligt på hvert bestyrelsesmøde om arbejdet med 
evaluering af Udlodningsloven. 
 
Evaluering af Udlodningsloven er formelt udskudt til foråret 2022, og der er afholdt statusmøde i 
kredsen af modtagere af Udlodningsmidler 1. december 2021. 
 
På mødet vil formanden Niels-Christian Levin Hansen orientere om nyt fra mødet. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
 
 
Beslutning  
 
Formanden orienterede om møde med overskudsmodtagere og udsigten til en evaluering af 
udlodningsloven i foråret 2022, der formentlig bliver målrettet modtagerne i gruppe 3.  
   
Bestyrelsen tog den mundtlige orientering til efterretning. 
 
 
 
  

 



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 5 b på dagsordenen 

 
 
 
 

Rammer for Friluftsrådets deltagelse i Naturmødet, Folkemødet med 
flere i 2022 
 
Resume: Bestyrelsen har med budget 2022 fastlagt rammen for Friluftsrådets deltagelse i 
Naturmødet og Folkemødet og drøfter her, hvordan denne ramme fyldes ud. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Under punkt 6 a på bestyrelsens møde den 31. maj 2021 blev planerne for 
deltagelse i Folkemødet 2021 drøftet.    
  
Udarbejdet af, dato: Astrid Bjørg Mortensen og Winni Grosbøll, 1. december 2021.  
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt.  
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen drøfter Friluftsrådets deltagelse i Naturmødet, Folkemødet og andre events.  
 
 
Sagsfremstilling 
 
Bestyrelsen har i budget 2022 afsat 80.000 kr. samlet til deltagelse i henholdsvis Naturmødet 2022 
og Folkemødet 2022, der dækker udgifter til aktiviteter, materialer, transport, kost og logi for 
deltagere fra bestyrelse og sekretariat.  
 
Naturmødet i Hirtshals  
Naturmødet afholdes i 2022 Hirtshals den 19.-21. maj 2022. Med afsæt i den økonomiske ramme 
lægges her op til, at Friluftsrådets deltagelse i Naturmødet begrænser sig til at byde ind med 
debatter til de officielle scener. Friluftsrådet har til fristen den 29. november foreslået events med 
afsæt i de strategiske temaer:  
 

• Børns naturdannelse i praksis i samarbejde med Center for Børn og Natur.  
• Ny natur – hvordan skaber vi opbakning og attraktive landskaber? Er friluftsliv nøglen til lokal 

opbakning og god samfundsøkonomi i projekterne? I samarbejde med Collective Impact.  
• Nordisk friluftsliv – hvad er særligt for det fælles nordiske friluftsliv med invitation til Norsk 

Friluftsliv, Svenskt Friluftsliv og andre fra det nordiske netværk på scenen Inter Nordic.  
• Adgangsreglerne i naturen er for komplicerede – kan vi finde fælles anbefalinger til 

lovgennemgangen?  
 
Der forventes svar på, hvilke af Friluftsrådets debatforslag, der er kommet gennem nåleøjet inden 
den 10. januar 2022.  
 
Der lægges ikke op til at have et ”Friluftslivets telt” eller anden stand, men det kan overvejes om 
Friluftsrådet skal facilitere, at medlemsorganisationerne går sammen om et fælles telt eller scene 
med en egenbetaling fra deltagende organisationer. Afhængig af, hvor mange af vores forslag til 
debatter på de officielle scener, der godkendes, kan det overvejes, om Friluftsrådet skal gå sammen 

 



med medlemsorganisationer eller samarbejdspartnere om en fælles scene/telt for at få strategiske 
temaer på Naturmødets dagsorden.   
 
Folkemødet i Allinge  
Folkemødet i Allinge afholdes den 16.-19. juni 2022 og er ifølge de første udmeldinger ”tilbage i sin 
fulde form”. Friluftsrådet har ikke stand eller lignende men arbejder proaktivt på at være deltager i 
event med samarbejdspartnere, medlemsorganisationer og andre. Der lægges vægt på, at deltagere 
har specifikke opgaver og deltager i programsatte events.  
 
Øvrige folkemøder i 2022  

• Idrætsmødet i Aalborg 22.-26. juni 2022.  
• Outdoor Summit – uafklaret, dato er ikke fastlagt.  
• Klimafolkemødet i Middelfart 1.-3. september 2022. 
• Ungdommens Folkemøde i Valby den 7.-8. september 2022. 

 
Friluftsrådet deltager ikke medmindre vi inviteres med i programpunkter og debatter.  
 
 
Økonomi og resurser 
 
Bestyrelsen har i budget 2022 afsat 80.000 kr. til deltagelse i henholdsvis Naturmødet 2022 og 
Folkemødet 2022, der dækker udgifter til aktiviteter, materialer, transport, kost og logi for deltagere 
fra bestyrelse og sekretariat. 
 
 
Tidsplan  
 
 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen drøftede Friluftsrådets deltagelse i Naturmødet, Folkemødet og andre events og 
tilkendegav at deltagelse i folkemøderne generelt har høj prioritet.  
Især er Folkemødet vigtigt, fordi dette giver mulighed for at nå en bredere målgruppe fx unge og 
kommuner. Samtidig kan Friluftsrådet bidrage til Folkemødet med grønne dagsordner. Friluftsrådet 

skal afsøge muligheden for at samarbejde med andre organisationer om fælles tiltag.   

 

I forhold til de øvrige møder skal Friluftsrådet aktivt opsøge mulighederne for at deltage i debatter og 
events.  
 
 
 

  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2021  
Punkt 5 c på dagsordenen 

 
 
 
 

Projektudvikling 
 
Resume: Bestyrelsen har vedtaget at investere et årsværk i to år i projektudvikling. På den baggrund 
er der udarbejdet en projektudviklingsstrategi og handleplan for at fastholde fokus og forandre 
indsatsen, som bestyrelsen tager stilling til.  
 
Strategisk ophæng: Friluftsliv for alle, Friluftsrådets strategi 2021-2024 er udgangspunkt for det 
strategiske arbejde med projektudvikling.   
 
Seneste behandling: Punkt 2 b, bestyrelsesmødet den 26. oktober 2021.  
  
Udarbejdet af: Bjarke Frandsen og Astrid Bjørg Mortensen, 30. november 2021. 
 
Bilag:  
 

• Udkast til projektudviklingsstrategi (LUKKET BILAG). 
  

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen godkender projektudviklingsstrategien og handleplanen for det kommende år.  
 
 
Sagsfremstilling 
 
Projekter, der adresserer konkrete problemstillinger og særlige indsatser, ses som et vigtigt led i 
Friluftsrådets politiske interessevaretagelse og generelle virke. Friluftsrådet har et udtalt og aktuelt 
behov for at udvikle nye eksternt finansierede projekter med afsæt i den nye strategi for 2021-2024 
”Friluftsliv for alle”. Ud over at levere på strategiens politiske temaer skal projektudviklingen også 
imødekomme de selvstændige mål i strategien om at indgå partnerskaber og skabe værdi for 
medlemsorganisationerne gennem blandt andet fælles projektudvikling.  
 
Med afsæt i ovenstående brændende platform, rollen som paraply og potentialet i Friluftsrådets 
strategi 2021-2024 har Friluftsrådet prioriteret at sætte fokus på projektudvikling de kommende år.  
 
Formålet er naturligvis at opnå finansiering til projekter her og nu, men det er også et mål at udvikle 
en systematisk praksis for projektudvikling, der er forankret i organisationen og udvikle modeller, der 
giver Friluftrådet en særlig position som projektskaber og understøtter samarbejde med 
medlemsorganisationer. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
Bestyrelsen har tidligere vedtaget at prioritere et årsværk i to år som en investering i 
projektudvikling. Projektudviklingsstrategien skal bidrage til at fastholde og forankre 
projektudviklingen i det daglige arbejde.  
 
 
Tidsplan  
Se handleplan i bilag.  
 

 



 
Beslutning  
 
Bestyrelsen godkendte projektudviklingsstrategien og handleplanen for det kommende år og 
ønskede, at der i et simpelt format afrapporteres kvartalsvis på fremdrift og resultater forhold til den 
fremlagte strategi.  
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Friluftsrådets arbejde med naturnationalparker og urørt skov 
 
Resume:  Friluftsrådet har deltaget i naturvandringer for potentielle naturnationalparker og har i 
høringssvar anbefalet i første omgang at gå videre med områder, hvor der lokal opbakning. 
Friluftsrådet har afgivet høringssvar om kriterier for restudpegning af urørt skov på statslige arealer.  
 
Strategisk ophæng: Ophæng til det strategiske team i Friluftsrådets strategi om, at naturen skal 
være rig og fuld af oplevelser. 
 
Seneste behandling: Bestyrelsesmøde den 3. september 2021. 
  
Udarbejdet af, dato: Johan Husfeldt, 1. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt.  
 

 
Indstilling  
 
Det indstilles, at bestyrelsen tager orientering om Friluftsrådets arbejde med naturnationalparker og 
urørt skov til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Naturstyrelsen gennemførte fra 1.-21 november 2021 naturvandringer i 21 potentielle områder for 
nye naturnationalparker. Det er udmeldt fra Miljøministeriet, at der skal etableres op til 10 yderligere 
naturnationalparker ud over de allerede fem besluttede. Friluftsrådet har fra centralt hold (sekretariat 
og bestyrelse) deltaget i 12 af naturvandringerne. Derudover har der været deltagelse af lokale 
friluftsråd i de fleste naturvandringer.  
 
Friluftsrådet er ved Flemming Torp repræsenteret i en national arbejdsgruppe for interessenter, der 
følger arbejdet med naturnationalparkerne. 12. november 2021 afgav Friluftsrådet bemærkninger til 
de 21 områder, der er foreslået af Miljøministeriet. Af høringssvaret fremgår blandt andet en 
anbefaling om først og fremmest at arbejde videre med etablering af naturnationalparker i områder, 
hvor der er bred tilslutning i lokalsamfundet. 
 
Det er fra Miljøministeriet meldt ud, at der træffes beslutning om etablering af yderligere op til 10 
naturnationalparker inden årsskiftet.  
 
Ministeren har besluttet, at arbejdsgruppen for interessenter, der følger arbejdet med 
naturnationalparkerne, skal fortsætte og følge arbejdet med etablering af nye naturnationalparker.  
 
Forslag til projektplaner for kommende naturnationalparker i Tranum, Stråsø og Almindingen er 
sendt til kommentering i den nationale interessentarbejdsgruppe og lokale projektgrupper, hvor der 
er deltagelse af lokale friluftsråd. Der er frist for afgivelse af bemærkninger 7. januar 2022, hvorefter 
Naturstyrelsen udarbejder reviderede projektplaner, der sendes i offentlig høring. Sekretariatet tager 
kontakt til de lokale Friluftsråd med henblik på koordinering af høringssvar. 
 

 



Friluftsrådet er ved Annesofie Bjerre repræsenteret i en national arbejdsgruppe for interessenter, der 
følger arbejdet med udlæg af urørt skov. 
 
Miljøministeriet har 26. oktober 2021 meldt ud, at der er truffet beslutning om udlæg af 30.000 ha 
urørt skov i 385 statsskove. Forslaget vil blive sendt i offentlig høring. Når det er sket indkalder 
sekretariatet lokale Friluftsråd og medlemsorganisationerne forud for udarbejdelse af høringssvar.  
 
Naturstyrelsen har 5. november 2021 udsendt forslag til kriterier for restudpegning af urørt skov for 
opnåelse af samlet 75.000 ha urørt skov i høring i interessentarbejdsgruppen. Friluftsrådet har 26. 
november afgivet høringssvar, hvor Friluftsrådet blandt andet kraftigt opfordrer til at se på 
mulighederne for at udlægge yderligere urørt skov på private arealer. Endvidere fremgår, at der bør 
som udgangspunkt ikke hegnes og udsættes dyr i områder med urørt skov, der er beliggende i 
nærhed af naturnationalparker, bynære skove og andre steder med store rekreative interesser.  
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
Der forventes truffet politik beslutning om udlæg af yderligere op til 10 naturnationalparker inden 1. 
januar 2022. 
 
Forslag til projektplaner for naturnationalparker i Stråsø, Tranum og Almindingen forventes sendt i 
offentlig høring i foråret 2022. 
 
Indvielse af naturnationalparkerne i Gribskov og Fussingø er planlagt at ske april 2022. 
 
Forslag til udlæg af 30.000 ha urørt skov på statens arealer forventes sendt i høring december 2021. 
 
Restudpegning af yderligere urørt skov på statens arealer forventes at ske efter, at der er truffet 
beslutning om etablering af op til 10 yderligere naturnationalparker.   
 
 

Beslutning  
 
Den politisk aftale om at oprette to marine naturnationalparker er udover de 10 naturnationalparker, 
der forventes udpeget på land med udgangspunkt i Miljøministeriets bruttoliste. Det undersøges, 
hvordan et eventuelt overlap mellem Naturpark Lillebælt og en marin naturnationalpark i Lillebælt 
kan håndteres.  
 
Bestyrelsen understregede, at der fortsat er en forventning om reel lokal indflydelse. Der er fra flere 
medlemsorganisationer udtrykt anerkendelse af og opbakning til Friluftsrådets interessevaretagelse 
og indflydelse i forhold til processerne om naturnationalparker.  
 
Bestyrelsen tog øvrig orientering om Friluftsrådets arbejde med naturnationalparker og urørt skov til 
efterretning. 
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Indstilling til nyt format for generalforsamling 2022 fra Udvalget for 
aktivt og attraktivt foreningsliv  
 
Resume: Udvalget har til opgave at afsøge og udvikle nye måder at involvere og engagere 
medlemsorganisationerne i arbejdet for at fremme Friluftsrådets formål. Arbejdet vil fokusere på at 
skitsere modeller, der kan medvirke til etablering af flere relationer og mere engageret, involverende 
og forpligtende samarbejde. 
 
Strategisk ophæng: Strategi for Friluftsrådet 2021: Foreninger og fællesskaber skal have gode vilkår.  
 
Seneste behandling: Bestyrelsesmøde 26. oktober 2021. 
  
Udarbejdet af, dato: Mogens Kirkeby og Maren Ottar Hessner, 1. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• BILAG: Udvalget for aktivt og attraktivt foreningsliv. 
 
Indstilling  
 
Udvalget giver tre bud på scenarier for generalforsamlinger fra 2022, som styrker Friluftsrådets 
profil som interesseorganisation og i højere grad inddrager medlemsorganisationerne i Friluftsrådets 
politikudvikling og strategiudførelse.  
 
Bestyrelsen kommenterer og beslutter et af de fremlagte scenarier og beder sekretariatet kvalificere i 
forhold til økonomi og muligheder for gennemførelse i april 2022. Oplæg herom sendes i skriftlig 
høring i bestyrelsen medio januar 2022. Der kan eventuelt nedsættes en mindre arbejdsgruppe ud af 
udvalgets deltagere, og/eller sekretariatet kan bruge udvalget som sparring i 
planlægningsprocessen.  
Bestyrelsen drøfter videre udvalgets overvejelser om fremtidige generalforsamlinger fra 2023 og 
frem inden for temaerne: Rammer, geografi, værtskommuner, program, mødeformater og tidsrum.  
 
 
Sagsfremstilling 
 
Medlemmer af udvalget er: 

• Amalie Dynnes Ørsted (Haver til Maver), Jan Bendix (Sammenslutningen af Danske Småøer), 
Emilie Vindfeldt-Bottke (Dansk Ungdoms Fællesråd), Charlotte Romlund (De Grønne 
Pigespejdere, Det Danske Spejderkorps og KFUM-spejderne), Dansk Vandrelaug (Steen 
Kobberø-Hansen), Lars Rasmussen (Danmarks Sportsfiskerforbund), Jan E. Nielsen 
(Danmarks Civile Hundeførerforening). 
 

• Fra bestyrelsen: Annesofie Bjerre, Helle Stuart og Mogens Kirkeby (formand).  
 

• Konsulent: Maren Ottar Hessner. 
 
Udvalget har til opgave at afsøge og udvikle nye måder at involvere og engagere 
medlemsorganisationerne i arbejdet for at fremme Friluftsrådets formål. Arbejdet vil fokusere på at 
skitsere modeller, der kan medvirke til etablering af flere relationer og mere engageret, involverende 
og forpligtende samarbejde. 
 

 



Relationer og samarbejde mellem Friluftsrådet og dets medlemsorganisationer foregår på primært to 
niveauer: 
 

• På landsplan - mellem landsorganisationen (politisk og administrativt) og medlemmernes 
ledelse (politisk og administrativt). 

• På lokalt plan - mellem lokale friluftsråd og medlemmer med lokal interesse og/eller lokal 
repræsentation.  

 
De samlede samarbejdsrelationer har betydning for Friluftsrådet effekt som interesseorganisation. 
Udvalget fokuserer på relationer på landsplan mellem landsorganisationen (Friluftsrådet) og 
medlemmernes ledelse (politisk og administrativt), mens Regionskontaktudvalget har det primære 
ansvar for samarbejde mellem lokale friluftsråd og medlemmer med lokal interesse og/eller lokal 
repræsentation. 
 
På mødet fremlægger udvalgets tre bestyrelsesmedlemmer overvejelser om fremtidige 
generalforsamlinger inden for temaerne: Rammer, geografi, værtskommuner, program, 
mødeformater og tidsrum.  
 
 
Økonomi og resurser 
 

• Et aftenmøde i Scandiagade og et døgnmøde (cirka 10 personer). 
 

• Budget estimat 15.000 kr.  
 
 
Tidsplan  
 

• Tirsdag den 26. oktober 2021 kl. 15.00 - 16.00 i Scandiagade 
Internt møde mellem bestyrelsesrepræsentanter og sekretariatet. 

 
• Tirsdag den 2. november 2021 fra kl. 17.30 

Udvalgsmøde, hvor udvalget diskuterer opgaver og i særlig grad formater og lokationer for 
generalforsamlingen. Sidstnævnte afsluttes før nytår. 

 
• Mandag den 6. december 2021 fra kl. 16.00 – 17:30  

Online udvalgsmøde, hvor udvalget kvalificerer tre mulige scenarier for fremtidige 
generalforsamlinger til oplæg til hovedbestyrelsen.  

 
• Workshop for udvalget den 7. - 8. januar 2022 (døgnmøde) 

Tema: samarbejds- og samspilsformer og mobilisering til de lokale friluftsråd. Kan eventuelt 
suppleres med efterfølgende aften-/onlinemøder. 

 
 

Beslutning  
 
Udvalget fremlagde fire bud på scenarier for generalforsamlinger fra 2022. Der var generel 
opbakning til at udvikle formatet i forhold til rammer, geografi, værtskommuner, program, 
mødeformater og tidsrum og rulle scenarierne ud over en årrække.  
 
Bestyrelsen besluttede, at sekretariatet kvalificerer en model i forhold til økonomi og muligheder for 
gennemførelse i april 2022 og sender et oplæg i skriftlig høring i bestyrelsen medio januar 2022. 
Dette skal inkludere forslag til mødested, økonomi samt skitse til program.  
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Punkt 7 a på dagsordenen 
 

 
 
 

Opdateret koncept for Mærkningsordningen Danske Naturparker 
 
Resume: Notat om Mærkningsordningen Danske naturparker, der er udarbejdet af det tidligere 
nedsatte udvalg for Friluftsrådets tilgang til arealforvaltning, afslutter udvalgets arbejde. Der 
udarbejdes til et kommende bestyrelsesmøde forslag til videre forløb til styrkelse af 
naturparkkonceptet. 
 
Strategisk ophæng: Ophæng til det strategiske tema i Friluftsrådets strategi om at naturen skal være 
rig og fuld af oplevelser. Det gælder særligt ønsket om at udbrede og udvikle Danske Naturparker om 
nationalparker som rammer for udvikling af naturforvaltning, formidling og friluftsliv. 
 
Seneste behandling:  
  
Udarbejdet af, dato: Johan Husfeldt, 1. december 2021 
 
Bilag:  
 

• Mærkningsordningen Danske Naturparker.  
 

 
Indstilling  
 
Det indstilles, at bestyrelsen godkender notat om Mærkningsordningen Dansk Naturparker, og at 
bestyrelsen på et kommende bestyrelsesmøde forelægges et forslag til videre forløb til styrkelse af 
naturparkkonceptet.  
 
 
Sagsfremstilling 
 
Et tidligere nedsat udvalg for Friluftsrådets tilgang til arealforvaltning har udarbejdet et notat om 
Mærkningsordningen Danske Naturparker. Notatet er drøftet i det nu nedsatte udvalg for arealer, 
natur og miljø samt i Nationalkomitéen for Danske Naturparker. 
 
Udvalget for arealer, natur og miljø har på møde 24. november 2021. Flemming Larsen fremhævede 
ønsker til et fremtidigt fokus: 
 

- ”plus”-naturparker med særlige kvaliteter 
- kendskab til naturparker øges på nationalt politisk niveau 
- styrket formidling i naturparker 
- fokus på børn og unge. 

 
Der var i udvalget for arealer, natur og miljø generel opbakning til naturparkkonceptet og det 
foreslåede fokus. Der blev i øvrigt peget på følgende synspunkter: 
 

- der er brug for tydelig formidling af, hvordan naturparker adskiller sig fra 
naturnationalparker og nationalparker. 

- naturparkerne er præget af et lokalt engagement og gensidigt samarbejde med 
flere aktører, herunder kommunerne 

- konceptet baner vejen for et innovativt samarbejde. 

 



- der er en betydelig udviklingskraft i nationalparker og naturparker.    
- bred interessentinddragelse er vigtig, herunder også kendskab til naturparkerne 

centralt i interesseorganisationerne. 
- det er væsentligt at tydeliggøre over for borgere, hvad en naturpark kan tilbyde i 

forhold til natur, friluftsliv og turisme. 
- mærkningsordningen i sig selv kan have betydning for nogle i forhold til lokal 

branding. 
- maritime områder skal kunne indgå, og at det allerede er tilfældet i en række af 

naturparkerne. 
- der er perspektiv i styrket samarbejde mellem nationalparker og naturparker 
- vigtigt, at der er god og sikker adgang til at opleve naturen i naturparkerne, 

herunder for ridende. 
- der bør gennemføres indsatser for børn og unge. For eksempel skoleforløb, hvor 

flere fag som fysik, matematik og biologi bruger naturen som udeskole.  
 
På møde 30. november 2021 i Nationalkomitéen for Danske Naturparker fremkom følgende 
synspunkter: 
 

- Involvere brugerne i parkerne 
- Ny mærkningsordning må ikke indebære for meget bureaukrati, så vil kommunerne 

ikke være med 
- Det er vigtigt at understøtte det der allerede er i parkerne 
- Naturparkerne skal være med til at binde det åbne land mere sammen med de 

forskellige tilskudsordninger 
- Jordfordeling er et af midlerne til at få sammenhæng og mere natur i 

naturparkerne 
- Klima og biodiversitet skal også være en del af udvikling i naturparkerne 
- Bæredygtig turisme skal tænkes ind i naturparkkonceptet 
- Det kan være godt at der på et tidspunkt tænkes i at dokumentere værdien for et 

område at have en naturpark 
- Vigtigt at fastholde det nuværende koncept men gerne et overbygningskoncept for 

de, der vil mere. 
- Frivillighed skal fortsat være et grundlæggende princip for såvel det nuværende 

som et eventuelt kommende koncept   
 
Det foreslås, at sekretariatet samler op på anbefalinger i notat om Mærkningsordningen Danske 
Naturparker, indkomne bemærkninger samt drøftelser på bestyrelsesmødet og på den baggrund 
udarbejder et forslag til videre forløb til styrkelse af naturparkkonceptet. 
  
 
Økonomi og resurser 
 
Der skal i forbindelse med udmøntning af nye tiltag tages stilling til økonomi og anvendelse af 
administrative ressourcer. 
 
 
Tidsplan  
 
Et forslag til videre forløb til styrkelse af naturparkkonceptet kan drøftes på et kommende 
bestyrelsesmøde primo 2022.  
 

Beslutning  
 
Bestyrelsen godkendte notat om Mærkningsordningen Dansk Naturparker, og at der på et 
kommende bestyrelsesmøde forelægges et forslag til videre forløb til styrkelse af 
naturparkkonceptet.  
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Ansøgning om optagelse af Pilotnaturpark Ådalen i 
Mærkningsordningen Danske Naturparker  
 
Resume: Stevns kommune søger om godkendelse af Ådalen som pilotnaturpark til optagelse i Mærk-
ningsordningen Danske Naturparker. 
 
Nationalkomiteen for Danske Naturparker gennemgik ansøgning på mødet den 30. november 2021 
og indstiller Ådalen til godkendelse som pilotnaturpark hos Friluftsrådets bestyrelse. 
 
Strategisk ophæng: 
 
Seneste behandling: 
  
Udarbejdet af, dato: Flemming Larsen og Sven-Åge Westphalen, 1.december 2021. 
Bilag:  
 

• Bilag 1: Ansøgning fra Stevns Kommune. 
 

• Bilag 2: Projektbeskrivelse for Pilotnaturpark Ådalen. 
 
 
Indstilling  
 
Bestyrelsen beslutter, at Ådalen optages som pilotnaturpark i Mærkningsordningen Danske 
Naturparker for en femårig periode frem til december 2026. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Stevns Kommune har i en længere årrække været interesseret i at udvikle Tryggevælde Ådal samt 
Stevns Ådal såvel i forhold til klimasikring, naturbeskyttelse og friluftsliv. I september 2020 
besluttede kommunalbestyrelsen, at arbejde for at blive en naturpark og i første omgang 
pilotnaturpark for at skabe en samlet ramme om udviklingen af området. 
 
Der har derfor løbende været dialog mellem Stevns Kommune, lokale foreninger i tilknytning til 
Tryggevælde Å og Friluftsrådets sekretariat om etablering af en naturpark, herunder en 
præsentation af mærkningsordningen til borgermøde i 2019 og løbende sparring med kommunen. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
Tidsplan  
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen besluttede, at Ådalen optages som pilotnaturpark i Mærkningsordningen Danske 
Naturparker for en femårig periode frem til december 2026 og ønsker tillykke med mærkningen. 
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Genmærkning af Naturpark Mølleåen i Mærkningsordningen Danske 
Naturparker 
 
Resume: Den 30. november 2021 har Nationalkomiteen for Mærkningsordningen Danske 
Naturparker vurderet, at Naturpark Mølleåen indstilles til genmærkning for en femårig periode frem 
til december 2026 som Naturpark under mærkningsordningen Danske Naturparker. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling:  
  
Udarbejdet af: Flemming Larsen og Sven-Åge Westphalen, 1. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• Bilag 1: Ansøgning om genmærkning for Naturpark Mølleåen 
 

• Bilag 2: Femårs rapport Naturpark Mølleåen 
 

• Bilag 3: Naturparkplan for Naturpark Mølleåen 2022-26 
 
 
Indstilling  
 
Bestyrelsen godkender, at Naturpark Mølleåen genmærkes som Naturpark under 
Mærkningsordningen Danske Naturparker for en femårig periode frem til december 2026. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Ved genmærkning lægges der vægt på – ud over fortsat at leve op til de 10 kriterier for at kunne blive 
naturpark – dels, hvordan den foregående periode er gået, samt at der foreligger en revideret 
naturparkplan, jævnfør bilag. 
 
Det er vigtigt at understrege, at hvor der i en naturparks første ansøgning om at blive mærket under 
ordningen Danske Naturparker er fokus på udviklingsinitiativer, vil der i en ansøgning om 
genmærkning ikke i samme omfang kunne forventes den samme fokus på planlagte initiativer. 
Primært fordi der nu er tale om en modnet naturpark, hvor en række opstartsinitiativer allerede er 
gennemførte og/eller indgår i parkens løbende aktiviteter, og parken derfor – i positiv forstand – har 
en mere driftslignende status. 
 
Det betyder ikke, at der ikke er ambitioner og udviklingstiltag, men disse vil ofte komme løbende i 
takt med, at der er tid og ressourcer til at udvikle og gennemføre dem. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
Tidsplan  
 

 



 

Beslutning  
 
Bestyrelsen godkendte, at Naturpark Mølleåen genmærkes som Naturpark under 
Mærkningsordningen Danske Naturparker for en femårig periode frem til december 2026. 
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Nyt fra formandskabet 
 
Resume: Ifølge bestyrelsens forretningsorden og Notat om Friluftsrådets ledelse skal bestyrelsen 
informeres om afgørelser truffet af formandskabet. Formandskabet er ansvarlig for en 
hensigtsmæssig tilrettelæggelse af bestyrelsens arbejde og dens møder, er som hovedregel ikke 
besluttende, men varetager en særlig rolle i forhold til opgaver af drifts- og udviklingsmæssig 
karakter, som ligger ud over direktørens almindelige ledelseskompetence og har en særlig rolle i 
forhold til håndtering af politiske sager, hvor der skal ageres hurtigt. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling:   
  
Udarbejdet af, dato: Niels-Christian Levin Hansen, Annesofie Bjerre, Jacob Jensen, Winni Grosbøll og 
Torbjørn Eriksen, 3. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen tiltræder beslutninger truffet af formandskabet og tager orienteringen om øvrige emner 
drøftet i formandskabet til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Der er afholdt møde i formandskabet den 1. december 2021 med følgende dagsordenspunkter: 
  

1. Opsamling fra sidste bestyrelsesmøde: 
a. Økonomisk politik, herunder drøftelse af størrelse af egenkapital  
b. Ønske om en drøftelse af en principiel ratio for personaleudgifter 
c. Ønske om mere detaljeret budgetopfølgning 

 
2. Generalforsamling, anbefalinger fra udvalget.  

 
3. Evaluering af lokalbestyrelsesseminar. 

 
4. Bestyrelsens selvevaluering. 

 
5. Landbrugsreformen set med friluftsøjne. 

 
6. Dagsorden bestyrelsesmødet 13. december 2021, 

 
 
Økonomi og resurser 
 
 
Tidsplan  

 



 

Beslutning  
 
Bestyrelsen tiltrådte beslutninger truffet af formandskabet.  
 
Formanden Niels-Christian Levin Hansen meddelte, at han har fået nyt job, hvorfor han træder 
tilbage som formand ved generalforsamlingen den 23. april 2022. Niels-Christian bliver udlånt fra 
Forsvaret til Udenrigsministeriet og skal fra 1. august 2022 virke som militærrådgiver ved Danmarks 
faste mission ved OSCE - Organisationen for Sikkerhed og Samarbejde i Europa. 

Bestyrelsen tog orienteringen om denne meddelelse og de øvrige emner drøftet i 
formandskabet til efterretning. 
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Nyt fra direktionen 
 
Resume: Fratrædelse og ansættelse af medarbejdere, samt nyt om ejendommen Scandiagade 13, 
2450 København SV. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Bestyrelsen orienteres løbende i forbindelse med bestyrelsesmøderne.   
  
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll og Torbjørn Eriksen, 3. december 2021. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenpunkt. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
 

• Uganda: Der orienteres på mødet om sidste nyt i forhold til den igangsatte revision hos 
samarbejdspartneren i CECOD.  
 

• Trivselsundersøgelse er gennemført i september 2021: Samarbejdsgruppen har drøftet 
undersøgelsen, og den har været behandlet på et medarbejdermøde 28. oktober 2021. 
Grundlæggende viser undersøgelsen, at Friluftsrådet er en arbejdsplads, hvor folk er glade 
for at være. Der er et godt kollegaskab og tilfredshed i arbejdet. Fra opsamlingen går det 
igen, at der er et ønske om mere tilstedeværelsestid fra ledelsen, mere tid til direkte 
personaleledelse og mere anerkendelse og feedback generelt i hele huset. 
 

• Arbejdspladsvurdering 2021: Der er i december 2021 igangsat undersøgelse af det fysiske 
arbejdsmiljø, Arbejdspladsvurdering. 

 
• Sekretariat lukket i perioden 24. december 2021 – 2. januar 2022. 

 
• Personale:  

 
▪ Signe Scharf er 15. november 2021 som kommunikationskonsulent i en 

tidsbegrænset stilling frem til 31. december2021 
 

▪ Simone Staudt Vollmond, politisk konsulent har opsagt sin stilling til fratrædelse 
med udgangen af december 2021. 

 
▪ Ida Svejgaard Smed, politisk konsulent stopper i Friluftsrådet ved udgangen af 

december 2021. Ida var oprindeligt ansat i en tidsbegrænset stilling, som blev 
forlænget i forbindelse med Simone Staudt Vollmonds barsel.  

 
▪ Kristian Jager Nykrog, politisk konsulent returnerer fra barsel 17. januar 2022 

 



 
▪ Louise Grindsted, kommunikationskonsulent returnerer fra barsel 1. februar 2022. 

 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
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Eventuelt 
 
 
 
 
    Mødet sluttede kl. 20.00 
 

 


